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To ονοματολογικό ζήτημα των Σκοπίων 
φαίνεται ότι πυροδότησε την ερωτική 
διάθεση των Ελλήνων τον προηγούμενο 
μήνα, όπως τουλάχιστον εκτιμά νέα μελέτη 
του Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών, 
σύμφωνα με ανάρτηση της εφημερίδας 
«Καθημερινή», η οποία στηρίζεται σε 
ανάρτηση του Αθηναϊκού - Μακεδονικού 
Πρακτορείου Ειδήσεων (Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε.). 
Η σχετική ανάρτηση έχει ως ακολούθως: 
«Το ηθικό των Ελλήνων ανεβαίνει, 
εκτοξεύοντας, όμως, το ανήθικο  της 
κρεβατοκάμαρας», λέει ο κ. Κωνσταντίνος 
Κωνσταντινίδης, M.D., P.S.C., Ph.D., 
Ουρολόγος - Ανδρολόγος, Πρόεδρος του 
Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών και 
Διευθυντής του Τμήματος Σεξουαλικής 
Υγείας στο Ιατρικό Κέντρο Αθηνών. «Οι 
ομαδικές και οι μαζικές εκδηλώσεις είναι 
γνωστό πως μας φέρνουν πιο κοντά στο 
κτήνος που κουβαλά το ανθρώπινο ον 
(ένα σχοινί δεμένο ανάμεσα στο κτήνος 
και τον υπεράνθρωπο, ένα σχοινί πάνω 
από την άβυσσο, όπως αναφέρει ο Νίτσε). 
Η ανατριχίλα και η συγκίνηση στο 
άκουσμα του εθνικού ύμνου και η σημαία 
που κυματίζει κάνουν τις καρδιές των 
πολιτών  να  πάλλονται  σε  ανεμοδαρμέ-
να  ύψη…  Το  ερώτημα  είναι  άν  αυτές 
οι σκηνές ανύψωσαν και την κα-

ταρρακωμένη λίμπιντο των Ελλήνων». 
Οπως επισημαίνει ο Δρ. Κωνσταντίνος 
Κωνσταντινίδης, είναι γνωστό ότι η 
παρατεταμένη οικονομική κρίση και η 
εθνική ταπείνωση επιδρούν αρνητικά στην 
ερωτική διάθεση. Γιατί «σπίτι χωρίς παρά, 
σπίτι χωρίς χαρά» και αυτό αναδείχθηκε 
σε πολλές παλιότερες έρευνες του 
Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών. 
Στην πρόσφατη έρευνα συμμετείχαν  
χίλια άτομα με τηλεφωνικές συνεντεύξεις, 
με διαδικτυακά ερωτηματολόγια, καθώς 
και  με  ζωντανές  συνεντεύξεις  πεδίου.  
Ως χρονικός ορίζοντας της έρευνας θε-
ωρήθηκε ο τελευταίος μήνας, οπότε το 
θερμόμετρο της διαπραγμάτευσης ανέβη-
κε θεαματικά. Ως, δε, κριτήριο της διαφο-
ράς του ερωτικού πάθους των Ελλήνων 
ορίσθηκε η συχνότητα των σεξουαλικών 
επαφών ανά μήνα. 
«Η  υποψία  πως  η  εθνικό-λαϊκή  ανάτα-
ση, που παρατηρείται στο Μακεδονικό 
ζήτημα, μπορεί να μεταφρασθεί και ως 
ανάταση ερωτική, ήταν το αντικείμενο 
της μελέτης μας», εξηγεί ο Χειρουργός 
Ουρολόγος - Ανδρολόγος, συνεργάτης 
του Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών κ. 
Χρήστος Φλιάτουρας. «Σε παλιότερες 
έρευνες τα στοιχεία έδειχναν έναν μέσο 
όρο επαφών έξι φορές τον μήνα. Σε 

αντίθεση με τον καυτό αυτό μήνα, οπότε 
η ερωτική διάθεση διπλασιάσθηκε στις 
δώδεκα φορές – σαφής διαφορά και χωρίς 
υποψία στατιστικού λάθους». 
Τα ευρήματα προκαλούν εντύπωση. 
Φαίνεται ότι βάσει ενός συγκεκριμένου 
μηχανισμού, τα πατριωτικά αισθήματα, 
που θεωρούνται εν γένει ηθικά, «μπλέ-
κονται»  με  εκείνα  που  υπερισχύουν 
στην κρεβατοκάμαρα. Ο Πρόεδρος του 
Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών υπο-
γραμμίζει σχετικά: «Στον ανθρώπινο εγκέ-
φαλο οι διαδρομές της αγάπης και του  
μίσους είναι ίδιες. Ενώ, αντίθετο των δυο 
αυτών αισθημάτων, είναι η αδιαφορία. 
Υποψιαζόμαστε πως αυτή την περίεργη 
περίοδο, οι Ελληνες αγάπησαν πολύ τόσο 
το ταπεινό, το παρόν, όσο και το ένδοξο 
παρελθόν τους (συνήθως αυτό συμβαίνει 
όταν κοιτάς προς τα πίσω, όλα είναι 
ωραία και εξωτικά). Παράλληλα, όμως, 
μίσησαν πολύ τους θρασύτατους γείτονες, 
κλέφτες ονομάτων και της ιστορίας μας, σε 
μια εποχή που χρειαζόμαστε ήρωες,  έστω 
και δανεικούς από τα παλιά χρόνια, για να 
σβήσουμε τις αποτυχίες του παρόντος. 
Αρα των Ελλήνων οι κοινότητες, με έντονα 
πάθη, θετικά και αρνητικά, πλησίασαν την 
κτηνώδη φύση, που είναι ο πυρήνας της 
σεξουαλικότητας». 

Οπως αναφέρουν οι ειδικοί, το σεξ δεν 
γίνεται με τον διανοούμενο εγκέφαλο, τον 
ερωτικό δηλαδή, αλλά με τον πρωτόγονο, 
άξεστο και αμόρφωτο ρινεγκέφαλο. Ολοι 
στο σεξ μεταμορφώνονται σε κτήνη. 
Ανθρώπινα, μεν, αλλά κτήνη. 
Η σεξουαλική επιθυμία, ο φόβος και ο 
φόνος παράγονται σε μια ελάχιστη 
περιοχή του εγκεφάλου και χρη-
σιμοποιούν τις ίδιες βιοχημικές δια-
δρομές. Κάτι που εξηγεί γιατί κάποιοι 
άνθρωποι  σκοτώνουν  από  έρωτα,  άλ-
λοι αυτοκτονούν, άλλοι μεθούν και άλλοι 
τρελαίνονται… 
 «Αν θυμάστε τη κλασική φράση του 
Φρόυντ «ο πολιτισμός πηγή δυστυχίας», 
διαπραγματεύεται ιδιοφυώς πως οι 
πολιτισμοί και οι θεσμοί αναστέλλουν την 
πρωτόγονη ζωοφόρα επιθυμία, άρα 
καταδυναστεύουν και το σεξ. Γιατί το 
άγριο αυτό ένστικτο θεριεύει στη φύση και 
πεθαίνει στα διαμερίσματα… και στους 
κανόνες. Αρα η εκτόξευση στα ύψη των 
πατριωτικών παθών πιθανότατα να 
ήταν  το  όχημα  που  πυροδότησε  και 
την πρωτόγονη φύση μας στην κρε-
βατοκάμαρα»,  καταλήγει  ο  Πρόεδρος 
του Ανδρολογικού Ινστιτούτου Αθηνών 
Ουρολόγος - Ανδρολόγος Δρ. Κ. Κων- 
σταντινίδης (https://andrologia.gr/). 
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Σε ειδική τελετή στο Γαλλικό Ινστιτούτο Αθηνών, απονεμήθηκε 
ο τίτλος του Αξιωματικού του Ακαδημαϊκού Φοίνικα (Officier 
des Palmes Academiques) στην Καθηγήτρια του Δημοκρίτειου 
Πανεπιστημίου Θράκης κ. Ευγενία Μπεζιρτζόγλου μετά από 
τη δημοσίευση σχετικού Πρωθυπουργικού Διατάγματος στις 
03.08.2018. Πρόκειται για τον ύψιστο ακαδημαϊκό τίτλο που 
απονέμεται για υπηρεσίες ακαδημαϊκές και μορφωτικές στην 
Γαλλική Κυβέρνηση και θεσπίσθηκε από τον Ναπολέοντα Α΄ 
το 1808 για να τιμώνται Πανεπιστημιακοί Δάσκαλοι και 
Διακεκριμένα Ατομα. Ο τίτλος απονεμήθηκε στην Καθηγήτρια 
του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου Θράκης κ. Ε. Μπεζιρτζόγλου 
από τον Μορφωτικό Ακόλουθο (Conseiller de Cooperation et 
d'Action Culturelle) της Γαλλικής Πρεσβείας στην Αθήνα και 
τον Πρόεδρο της Αmopa Hellas. Κατά την τελετή που 
πραγματοποιήθηκε στο Auditorium Théo Angelopoulos στο 
Γαλλικό Ινστιτούτο Αθηνών παρευρέθηκαν Πρυτανικές αρχές 
του Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπιστημίου Αθηνών, 
του Γεωπονικού Πανεπιστημίου Αθηνών, του Πάντειου 
Πανεπιστημίου, Κοσμήτορες Πανεπιστημιακών Σχολών, 
Καθηγητές Πανεπιστημίων της χώρας και της αλλοδαπής, 
Ανώτατοι Δικαστές, εκπρόσωποι πολιτικής εξουσίας κ.ά. 
Ακολούθησε δεξίωση στο χώρο στο Γαλλικού Ινστιτούτου 
Αθηνών. Ο Πρόεδρος της Αmopa Hellas προλόγισε την κ. 
Μπεζιρτζόγλου και ανέφερε σημαντικούς σταθμούς του 
βιογραφικού της, καθώς και συνεργασίες της με την Γαλλία.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Κατόπιν η Καθηγήτρια κ. Ευγενία Μπεζιρτζόγλου ανέβηκε 
στο βήμα του Auditorium Théo Angelopoulos του Γαλλικού 
Ινστιτούτου Αθηνών και μίλησε σε άπταιστη Γαλλική 
γλώσσα ευχαριστώντας για την τιμή που της απονεμήθηκε 
και στη συνέχεια μίλησε σύντομα και στην Ελληνική 
γλώσσα αναφέροντας: 
«Είμαι ιδιαίτερα συγκινημένη σήμερα για την τιμητική 
διάκριση της απονομής του Ακαδημαϊκού Φοίνικα από το 
Υπουργείο Παιδείας και τον Πρωθυπουργό της Γαλλίας. 
Οπως γνωρίζετε γεννήθηκα στην Αθήνα, στην Ελλάδα, και 
όταν αναφερόμαστε στην Ελλάδα, στην μνήμη μας έρχεται 
αυτόματα ο Ιπποκράτης που θέσπισε την ιατρική ως 

Επιστήμη, διαχωρίζοντάς την από την μαγεία. Εφόσον η 
Ιατρική είναι Επιστήμη και η Επιστήμη είναι Ερευνα και η 
Ερευνα είναι η γνώση της ζωής, ως απόφοιτη του Γαλλο-
Ελληνικού Σχολείου Αθηνών St. Joseph, με εφόδιο την 
Γαλλική μόρφωση και κουλτούρα, έμαθα να ερευνώ, να ζω, 
να δημιουργώ στη χώρα λίκνο των τεχνών και του 
πολιτισμού στη Γαλλία. Εκεί επήλθε μια ιδανική όσμωση 
του Ελληνικού μου πνεύματος δια μέσου του Γαλλικού 
εκπαιδευτικού συστήματος. Η Γαλλία με δέχθηκε σαν 
αληθινό τέκνο της και μου προσέφερε το καλύτερο σε 
εκπαίδευση, καλλιέργεια αλλά και στοργή. Επαυξάνοντας, 
την επιθυμία μου να υπηρετήσω αυτό που ήταν για εμένα 
όνειρο ζωής, την έρευνα στην Γαλλία, τη χώρα του Παστέρ, 
πραγματοποιήθηκε! Ως Ελληνίδα, θαυμάζω την διαύγεια 
των επιστημών που προσδιόρισε ο Πλάτων και ο 
Αριστοτέλης. Σαν τέκνο της Γαλλίας επηρεάστηκα από το 
κριτικό πνεύμα του Βολταίρου και την δόμηση του 
Καρτεσιανισμού. Τελειώνοντας, επιτρέψτε μου να 
αφιερώσω αυτή την διάκριση στη μνήμη της μητέρας μου 
και του πατέρα μου, στα 2 γαλλόφωνα παιδιά μου και σε 
όλους αυτούς που με αγάπησαν, με βοήθησαν και με 
στήριξαν στην ακαδημαϊκή και προσωπική πορεία της ζωής 
μου, της καριέρας μου, όλους που πίστεψαν σε εμένα, ως 
ενέχυρο της στοργής και της ευγνωμοσύνης μου. Un grand 
merci. Ευχαριστώ».  
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ΑΡΘΡΟ ΤΟΥ κ. ΜΙΧΑΛΗ ΒΕΝΙΖΕΛΟΥ ΓΡΑΜΜΕΝΟ ΤΟ 2013 
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ΠΕΡΙ ΙΑΤΡΙΚΗΣ… ΣΗΜΕΡΑ 
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Πέρασαν 30 χρόνια (1983-2013) που η αναζήτηση στα προβλήματα του 

χώρου της Υγείας έχει καταντήσει ένα παιχνίδι διαρκών παλινδρομήσεων, 

πολιτικών αγκυλώσεων, συντεχνιακών συμφερόντων και έλλειψης πολιτικής 

βούλησης για το τί πρέπει να γίνει, πώς και με ποιούς στο χώρο της Υγείας. 

Το θέμα της Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας (Π.Φ.Υ.) αποτελεί το μεγάλο 

αγκάθι στην ανάπτυξη ποιοτικών υπηρεσιών Υγείας. Η έλλειψη πολιτικής 

βούλησης είναι δεδομένη και η ποιοτική της κατάσταση σε λάθος 

κατεύθυνση (νοσοκεντρική και νοσοκομειοκεντρική). Η νοσοκεντρική και 

νοσοκομειοκεντρική άποψη, καθώς και ο άνευ ορίων στείρος επαγγελματι-

σμός (πρόβλημα επιβίωσης) είναι καθημερινή πραγματικότητα. 

Η πολυφαρμακία, η προκλητή ζήτηση υπηρεσιών υγείας, η έλλειψη 

χρόνου προς τον ασθενή, η δήθεν επιστημονική προσέγγιση του θέματος 

(γιατρού - ασθενούς) είναι αποτέλεσμα της φοβικής συμπεριφοράς των 

γιατρών (νομοθεσίες των τριών τελευταίων ετών στο χώρο της Υγείας) 

Η έλλειψη αποδοχής του ρόλου του γιατρού στην κοινότητα και η άνευ 

προηγουμένου δημοσιοϋπαλληλική νοοτροπία των γιατρών στο Δημόσιο 

Τομέα – πλην ελαχίστων εξαιρέσεων – αποτελεί κανόνα. 

Η κατάρρευση του αξιακού συστήματος, η αμφισβήτηση των πάντων και η 

έλλειψη παραδείγματος ανθρωποκεντρικής διαχείρισης της κρίσης παρα-

μένει ένα διαρκές ζητούμενο. Η αδυναμία συντονισμού και πραγματοποίη-

σης της εκπαίδευσης με αρχές και κανόνες στραμμένες προς την ουσία της 

Π.Φ.Υ., της Διακήρυξης της Αlma Αta (έννοια άγνωστη σε πολλούς νέους), 

καθώς και η έλλειψη κατανόησης της διαφορετικότητας της Πρωτοβάθμιας 

Ιατρικής Περίθαλψης από την ολοκληρωμένη ποιοτική παροχή Π.Φ.Υ. είναι 

θέμα ερευνητικών πρωτοκόλλων και μακρόπνοων πολιτικών υγείας. 

Τί λείπει λοιπόν; Η επιλογή κατεύθυνσης και παραδείγματος προς τις 

βασικές αρχές της ιπποκράτειας ιατρικής, της ανθρωπιστικής προσέγγι-

σης, της ιατρικής κοντά στον ασθενή και της ευθύνης προς την κοινότητα 

με την διαχείριση της μοναδικότητας του καθενός και όχι της απρόσωπης 

και δήθεν επιστημονικοποιημένης Ιατρικής. 

Θεωρώ ότι η φιλοσοφική προσέγγιση του όλου θέματος επιβεβαιώνει και 

την ιπποκρατική συμβουλή ότι «ο γιατρός πρέπει να ανάγει τη φιλοσοφία 

σε ιατρική και την ιατρική σε φιλοσοφία» (Περί Ευσχημοσύνης). 

Ακαδημαϊκοί άνθρωποι και άνθρωποι που πιστεύουν ότι η δημιουργία 

ενός οράματος και η ανάταξη ενός αξιακού συστήματος στο χώρο της ιατρικής 

πρέπει να συντονίσουν τις προσπάθειές τους σήμερα όσο ποτέ άλλοτε. 
 

Μιχάλης Βενιζέλος, Γιατρός 

Μάρτιος 2013 
 

 

Υ.Γ.: Ελπίζω ότι οι ανωτέρω σκέψεις και ανησυχίες θα βρουν αποδέκτες για 
να γίνουν πράγματα σήμερα που έπρεπε να είχαν γίνει χθες. 
 

 

 

 

ΧΧ ΔΙΕΘΝΕΣ ΒΡΑΒΕΙΟ ΕΡΕΥΝΗΤΗ 
ΣΤΟΝ ΑΙΜΑΤΟΛΟΓΟ κ. Σ. ΠΑΠΑΜΙΧΟ 
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ΧΧ 191 Δελτίο Τύπου, που υπογράφεται από τον Διοικητή του 

Π.Γ.Ν.Ε. Δρ. Δημήτρη Αδαμίδη, με τίτλο: «Διεθνές Βραβείο Νέου 

Ερευνητή σε νεαρό γιατρό του Πανεπιστημιακού Νοσοκομείου Εβρου 

για πρωτοποριακή επιστημονική έρευνα στην Ογκολογία», αναφέρει: 

«Ο Αιματολόγος κ. Σπύρος Παπαμίχος, Επικουρικός Ιατρός στην νέα 

Αιματολογική Εργαστηριακή Κλινική του Πανεπιστημιακού Νοσοκομείου 

Αλεξανδρούπολης (Π.Γ.Ν.Α.), έλαβε υποτροφία πλήρους κάλυψης 

μετακίνησης (full-fee waiver Travel Grant) από την Ευρωπαϊκή Εταιρεία 

Κλινικής Ογκολογίας (E.S.M.O.), για την πρωτοποριακή ερευνητική 

εργασία του, που θα παρουσιασθεί στο Ευρωπαϊκό Συνέδριο Ανοσο- 

Ογκολογίας 2017, όπου περιγράφεται ένας νέος βιολογικός μηχανισμός 

του προγραμματισμένου κυτταρικού θανάτου, αναθεωρώντας τα έως 

σήμερα ισχύοντα δεδομένα. Η μελέτη ανοίγει νέους πρωτοποριακούς 

δρόμους για την αποτελεσματική ανοσοθεραπεία του καρκίνου. Η 

Διοίκηση του Π.Γ.Ν.Ε. συγχαίρει θερμά τον κ. Σπύρο Παπαμίχο για το 

βραβείο νέου ερευνητή που έλαβε και του εύχεται επιτυχία στη συνέχιση 

εργασία του, που θα παρουσιασθεί στο Ευρωπαϊκό Συνέδριο Ανοσο- 

Ογκολογίας 2017, όπου περιγράφεται ένας νέος βιολογικός μηχανισμός 

του προγραμματισμένου κυτταρικού θανάτου, αναθεωρώντας τα έως 

σήμερα ισχύοντα δεδομένα. Η μελέτη ανοίγει νέους πρωτοποριακούς 

δρόμους για την αποτελεσματική ανοσοθεραπεία του καρκίνου. Η το 

βραβείο νέου ερευνητή που έλαβε και τουεργασία του, που θα 

παρουσιασθεί στο Ευρωπαϊκό Συνέδριο Ανοσο- Ογκολογίας 2017, όπου 

περιγράφεται ένας νέος βιολογικός μηχανισμός του προγραμματισμένου 

κυτταρικού θανάτου, αναθεωρώντας τα έως σήμερα ισχύοντα δεδομένα. Η 

μελέτη ανοίγει νέους πρωτοποριακούς δρόμους για την αποτελεσματική 

ανοσοθεραπεία του καρκίνου. Η το βραβείο νέου ερευνητή που έλαβε και 

του εύχεται επιτυχία στη συνέχιση της έρευνάς του ενάντια στον καρκίνο».  

 

ΠΡΩΤΕΥΣΑΝ ΣΤΙΣ ΕΚΛΟΓΕΣ ΤΟΥ ΣΥΛΛΟΓΟΥ Ε.ΔΙ.Π. Δ.Π.Θ. 

Ο κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΕΛΕΜΠΟΝΗΣ ΚΑΙ Ο κ. Α. ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ 
xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx 
Σύμφωνα με το Πρακτικό της Τριμελούς Εφορευτικής Επιτροπής για την 
ανάδειξη του Πενταμελούς Διοικητικού Συμβουλίου και της Τριμελούς 
Ελεγκτικής Επιτροπής του Συλλόγου Ε.ΔΙ.Π. του Δημοκρίτειου 
Πανεπιστημίου Θράκης (Δ.Π.Θ.), πραγματοποιήθηκαν την Παρασκευή 16 
Φεβρουαρίου 2018 στην Αλεξανδρούπολη, στα Προκλινικά κτίρια του 
Τμήματος Ιατρικής του Δ.Π.Θ. 
Μετά το πέρας της ψηφοφορίας, ανοίχθηκαν οι φάκελοι και η επιτροπή 
αρίθμησε τα ψηφοδέλτια που υπήρχαν μέσα σ’ αυτούς και βρέθηκαν ότι 
περιέχουν: 33 (τριάντα τρία) έγκυρα ψηφοδέλτια, 0 (μηδέν) λευκά και 0 
(μηδέν) άκυρα.  
Περί ώρα 13.20 ξεκίνησε η καταμέτρηση των ψήφων και έλαβαν οι 
παρακάτω συνδυασμοί και οι υποψήφιοι τις εξής ψήφους:  
Οι υποψήφιοι συνδυασμοί ήταν: 1) Συνδυασμός «Ανεξάρτητο Σχήμα» 
έλαβε 12 (δώδεκα) ψήφους. Οι υποψήφιοι για Δ.Σ. έλαβαν: Αικατερίνη 
Γιόφτσαλη 5 ψήφους (πέντε), Αννα Κλώθου 11 (έντεκα) ψήφους, 
Αθανάσιος Κούγκουλος 11 (έντεκα) ψήφους,  Αγγελική Μουζακίτη 4 
ψήφους (τέσσερεις), Κυριάκος Σγουρόπουλος 11 (ένδεκα) ψήφους. Ο 
υποψήφιος για Ε.Ε. έλαβε: Τριαντάφυλλος Γεμουσακάκης 8 (οκτώ) 
ψήφους. 2) Συνδυασμός «Δημοκρατική Λειτουργία» έλαβε 7 ψήφους. Οι 
υποψήφιοι για Δ.Σ. έλαβαν: Ηρακλής Σπηλιώτης 7 (επτά) ψήφους, 
Γαβριήλ Χαϊτίδης 5 (πέντε) ψήφους. 3) Συνδυασμός «Πανδημοκρίτεια 
Κίνηση» έλαβε 14 ψήφους. Οι υποψήφιοι για Δ.Σ. έλαβαν: Απόστολος 
Κανταρτζής 14 (δέκα τέσσερεις) ψήφους, Σταύρος Ματζίρης 11 (ένδεκα) 
ψήφους, Αθανάσιος Τσελεμπόνης 14 (δέκα τέσσερεις) ψήφους, Γεώργιος 
Χατζηλαζάρου 10 (δέκα) ψήφους. Ο υποψήφιος για την Ε.Ε. έλαβε: 
Σιδέρης Φωτιάδης 13 (δέκα τρεις) ψήφους. 
Μέλη της Τριμελούς Εφορευτικής Επιτροπής για τις εκλογές του Συλλόγου 
Ε.ΔΙ.Π. του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου Θράκης (Δ.Π.Θ.), ήταν η κ. 
Βασιλική Μαρινάκη (Πρόεδρος), η κ. Φωτεινή Παπαχρήστου και ο κ. 
Κωνσταντίνος Αρβανιτίδης. 
 



 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 
ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΤΟΥ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΟΥ ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. ΚΑΘΗΓΗΤΗ κ. ΘΕΟΦΙΛΟΥ ΡΟΖΕΝΜΠΕΡΓΚ 
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 

ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΙΣΜΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΠΙΔΗΜΙΑ ΙΛΑΡΑΣ 
Η ΟΠΟΙΑ ΒΡΙΣΚΕΤΑΙ ΣΕ ΕΞΕΛΙΞΗ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ 
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 

H ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΘΗΚΕ ΣΤΟΝ κ. ΜΙΧΑΛΗ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ ΓΙΑ ΤΟ Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε.   
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 
 

 

Σε συνέντευξη που παραχώρησε στον Δημοσιογράφο κ. Μ. 

Κεφαλογιάννη για το Αθηναϊκό - Μακεδονικό Πρακτορείο Ειδήσεων 

(Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε.) ο Πρόεδρος του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. Καθηγητής κ. 

Θεόφιλος Ρόζενμπεργκ, Αν. Καθηγητής της Ιατρικής Σχολής 

Αθήνας, δεν κρύβει την ανησυχία του για την πορεία που 

καταγράφει η επιδημία της ιλαράς στη χώρα μας και επισημαίνει 

«η επιδημία δεν φαίνεται να σταματάει καθώς υπάρχουν θύλακες 

του πληθυσμού με ανεπαρκή εμβολιαστική κάλυψη». 

Ο Πρόεδρος του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. τονίζει ότι είναι σημαντική η 

εφαρμογή εμβολιασμού σε άτομα που ζουν ή εργάζονται σε 

κλειστές κοινότητες και εκφράζει την ελπίδα πως «η κινητοποίηση 

και οι εμβολιασμοί σε όλη τη χώρα θα συντελέσουν καταλυτικά 

στον έλεγχο της επιδημίας, ώστε να μην τεθεί θέμα εφαρμογής 

υποχρεωτικού εμβολιασμού». 

Οπως επισημαίνει, κακώς ο πληθυσμός πιστεύει ότι η ιλαρά είναι 

μία παιδική ασθένεια, καθώς «οι ενήλικες νοσούν μεν πιο σπάνια 

από ιλαρά, αλλά σοβαρότερα από τα παιδιά», τονίζοντας πως 

«περίπου το 30% των περιπτώσεων ιλαράς θα παρουσιάσουν μια 

ή περισσότερες επιπλοκές, που είναι συχνότερες σε παιδιά ηλικίας 

κάτω των 5 ετών και σε ενήλικες άνω των 20 ετών». 

Εξηγεί πως μερικές φορές, οι επιπλοκές αυτές μπορεί να 

προκαλέσουν ακόμα και τον θάνατο, αναφέροντας ότι από την 

αρχή της επιδημίας μέχρι σήμερα έχουν σημειωθεί τρεις θάνατοι 

σε ανεμβολίαστα ή ατελώς εμβολιασμένα άτομα με το εμβόλιο της 

ιλαράς. 

Το γεγονός ότι οι θάνατοι αφορούσαν άτομα ανεμβολίαστα ή 

ατελώς εμβολιασμένα, σύμφωνα με τον Καθηγητή κ. Ρόζενμπεργκ 

«υπογραμμίζει την ανάγκη της χορήγησης 2 δόσεων εμβολίου 

έναντι της ιλαράς». 

«Η πλειονότητα των κρουσμάτων ιλαράς του γενικού πληθυσμού 

ελληνικής υπηκοότητας ήταν ενήλικες άνω των 25 ετών», σχολιάζει 

με αφορμή και το τελευταίο θανατηφόρο κρούσμα της νόσου που 

αφορούσε μια 35χρονη γυναίκα που είχε εμβολιαστεί μεν αλλά 

μόνο με μία δόση. Εκτιμά τέλος ότι θα πρέπει να δοθεί έμφαση 

στην ολοκλήρωση του εμβολιασμού στους εργαζόμενους στο χώρο 

της Υγείας για να προστατευθούν οι ίδιοι και οι ασθενείς τους. 
 

 
 

Το πλήρες κείμενο της συνέντευξης του Προέδρου του 

ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. στο Α.Π.Ε. - Μ.Π.Ε. και τον Δημοσιογράφο κ. Μ. 

Κεφαλογιάννη, έχει ως ακολούθως: 

Ερώτηση: Τί σας ανησυχεί περισσότερο στο ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ., εσάς 

και τους επιστήμονες, από τα συνεχιζόμενα κρούσματα ιλαράς; 

Εκτιμάτε ότι υπάρχει σοβαρή πιθανότητα η κατάσταση να ξεφύγει; 

Απάντηση: Στη χώρα μας είναι σε εξέλιξη επιδημία ιλαράς, σε 

συνέχεια της μεγάλης επιδημίας ιλαράς που έχει εκδηλωθεί στην 

Ευρώπη από το 2016. Ομως, η επιδημία δεν φαίνεται να σταματάει 

καθώς υπάρχουν θύλακες του πληθυσμού με ανεπαρκή 

εμβολιαστική κάλυψη. Τα επίπεδα της εμβολιαστικής κάλυψης στη 

χώρα μας και οι εμβολιασμοί που πραγματοποιούνται, παρέχουν 

ένα αίσθημα ασφάλειας σχετικά με τον έλεγχο της επιδημικής 

έξαρσης. 

Το ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. βρίσκεται σε εγρήγορση και σημειώνει ότι η 

εξέλιξη της επιδημίας παρακολουθείται συστηματικά και ανάλογα 

με την πορεία της δίνονται κατευθυντήριες οδηγίες με βάση τα 

εκάστοτε επιδημιολογικά δεδομένα σε συνεργασία με τα εθνικά και 

ευρωπαϊκά αρμόδια επιστημονικά όργανα (Υπουργείο Υγείας, 

Εθνική Επιτροπή Εμβολιασμών, E.C.D.C. κ.λ.π.). 

Ερώτηση: Σε ποιές πληθυσμιακές ομάδες θα πρέπει να δοθεί 

έμφαση όσον αφορά την πρόληψη και γιατί; 

Απάντηση: Αναφορικά με την πρόληψη της νόσου μέσω 

εμβολιασμού, η Εθνική Επιτροπή Εμβολιασμών συστήνει τον 

εμβολιασμό με 2 δόσεις εμβολίου ιλαράς των βρεφών, παιδιών, 

εφήβων και ενηλίκων που έχουν γεννηθεί μετά το 1970, δεν έχουν 

ιστορικό νόσου και δεν έχουν εμβολιασθεί με τις απαραίτητες 

δόσεις. 

Καθώς η επιδημία ιλαράς αφορά κυρίως μικρά παιδιά από 

κοινότητες Ρομά, που στην πλειονότητα τους είναι ανεμβολίαστα, 

έμφαση στην πρόληψη θα πρέπει να δοθεί σε αυτή την ευαίσθητη 

πληθυσμιακή ομάδα. Αξίζει να σημειωθεί ότι σε πληθυσμούς 

μεταναστών και προσφύγων που διαμένουν σε Κέντρα Φιλοξενίας 

Προσφύγων και Μεταναστών έχει εφαρμοστεί και συνεχίζεται, κατά 

προτεραιότητα, εμβολιασμός έναντι της ιλαράς, δεδομένου ότι οι 

πληθυσμοί αυτοί λόγω των ειδικών συνθηκών διαβίωσης και του  

συγχρωτισμού μπορεί να αποτελέσουν εστία επιδημικής έξαρσης. 

Επιπλέον, δεδομένης της εμφάνισης κρουσμάτων ιλαράς σε 

επαγγελματίες υγείας είναι επιβεβλημένος ο άμεσος εμβολιασμός 

αυτών, για την προστασία των ιδίων και των ασθενών τους. Γενικά 

είναι σημαντική η εφαρμογή εμβολιασμού σε άτομα που ζουν ή 

εργάζονται σε κλειστές κοινότητες. 

Ερώτηση: Οι περισσότεροι πιστεύουμε πως η ιλαρά είναι μια 

παιδική ασθένεια, η οποία ελάχιστα προσβάλει ενήλικες και δεν 

είναι τόσο επικίνδυνη ώστε να οδηγήσει κάποιον στο θάνατο. 

Είναι λάθος αυτή η πεποίθηση; 

Απάντηση: Ναι, η αντίληψη αυτή είναι εσφαλμένη. Η ιλαρά είναι 

μία παιδική ασθένεια, οι ενήλικες νοσούν μεν πιο σπάνια από 

ιλαρά αλλά σοβαρότερα από τα παιδιά. Περίπου 30% των 

περιπτώσεων ιλαράς θα παρουσιάσουν μια ή περισσότερες 

επιπλοκές, που είναι συχνότερες σε παιδιά ηλικίας κάτω των 5 

ετών και σε ενήλικες άνω των 20 ετών. Συγκεκριμένα οι επιπλοκές 

αφορούν κυρίως το αναπνευστικό σύστημα (πνευμονία ή 

πνευμονίτιδα) και το Κ.Ν.Σ. (εγκεφαλίτιδα οξεία ή και χρόνια). 

Μερικές φορές οι επιπλοκές αυτές μπορεί να προκαλέσουν ακόμα 

και το θάνατο. 

Ερώτηση: Το γεγονός ότι το τελευταίο θύμα των επιπλοκών της 

ιλαράς είναι μια 35χρονη γυναίκα που είχε κάνει μόνο μια δόση 

του εμβολίου, τι σημαίνει για εσάς όσον αφορά την πορεία της 

επιδημίας; 

Απάντηση: Οπως έχει τονισθεί από την Εθνική Επιτροπή 

Εμβολιασμών, για την προστασία από την ιλαρά απαιτούνται 2 

δόσεις εμβολίου ιλαράς. Πράγματι, πρόσφατα είχαμε θάνατο από 

ιλαρά σε 35χρονη γυναίκα από τον γενικό πληθυσμό, με 

αναφερόμενο εμβολιασμό με μία δόση εμβολίου ιλαράς, που 

κατέληξε λόγω πνευμονίας και αναπνευστικής ανεπάρκειας. 

Συνολικά από την αρχή της επιδημίας μέχρι σήμερα έχουν 

σημειωθεί τρεις θάνατοι σε ανεμβολίαστα ή ατελώς εμβολιασμένα 

κρούσματα ιλαράς. Το γεγονός αυτό υπογραμμίζει την ανάγκη της 

χορήγησης 2 δόσεων εμβολίου έναντι της ιλαράς. 

Ερώτηση: Ποιοί έχουν λόγο να επανεμβολιασθούν και πώς 

σκέφτεσθε να τους πείσετε, καθώς υπάρχει μεγάλη αντίδραση, 

μέσω των κοινωνικών δικτύων για το συγκεκριμένο αλλά και για 

άλλα εμβόλια; 

Απάντηση: Η πλειοψηφία των κρουσμάτων ιλαράς του γενικού 

πληθυσμού ελληνικής υπηκοότητας ήταν ενήλικες άνω των 25 

ετών. Επομένως, έμφαση θα πρέπει να δοθεί στην ολοκλήρωση 

του εμβολιασμού σε αυτή την ηλικιακή ομάδα. Ο καλύτερος τρόπος 

για την αντιμετώπιση τής διστακτικότητας έναντι των εμβολιασμών 

είναι οι ενημερωτικές παρεμβάσεις εκπαιδευτικού χαρακτήρα από 

τους υπεύθυνους φορείς (ημερίδες, διανομή φυλλαδίων και 

αφισών, αναρτήσεις στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης), και η 

συνεχής ενημέρωση για την πορεία της επιδημίας ιλαράς στη χώρα 

μας από τα μέσα ευρείας ενημέρωσης. 

Ερώτηση: Υπάρχει η σκέψη για λήψη επιπλέον μέτρων, σε επίπεδο 

πρόληψης ή και αντιμετώπισης της κατάστασης; 

Απάντηση: Προληπτικοί εμβολιασμοί έναντι της ιλαράς έχουν ήδη 

αρχίσει πριν την έναρξη της επιδημίας. Συγκεκριμένα, κατά το 

διάστημα Μάρτιος 2016 - Ιανουάριος 2018 πραγματοποιήθηκαν 

35.553 δόσεις M.M.R. στον πληθυσμό των προσφύγων - μεταναστών 

που διαμένουν στα κέντρα φιλοξενίας της ηπειρωτικής και 

νησιωτικής Ελλάδας από προσωπικό του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. και του 

Ευρωπαϊκού Προγράμματος Philos σε συνεργασία με το 

Υπουργείο Υγείας, τις Υγειονομικές Περιφέρειες, την Υπατη 

Αρμοστεία, την Ελληνική Ενωση Διαμεσολαβητών Ρομά και τις 

συνεργαζόμενες Μ.Κ.Ο. του Υπουργείου Υγείας. Με την έναρξη της 

επιδημίας, από τον Αύγουστο 2017, πραγματοποιήθηκαν 5.194 

δόσεις M.M.R. σε καταυλισμούς Ρομά από προσωπικό του 

ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. και του Ευρωπαϊκού Προγράμματος Philos. 

Ελπίζουμε ότι η κινητοποίηση και οι εμβολιασμοί σε όλη τη χώρα 

θα συντελέσουν καταλυτικά στον έλεγχο της επιδημίας, ώστε να 

μην τεθεί θέμα εφαρμογής υποχρεωτικού εμβολιασμού. 

 

ΕΠΙΣΚΕΨΗ ΤΟΥ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΟΥ ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. 

ΣΕ ΚΕΝΤΡΟ ΥΠΟΔΟΧΗΣ ΚΑΙ ΤΑΥΤΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 
Σύμφωνα με Δελτίο Τύπου, το οποίο εκδόθηκε στις 27.02.2018 

από το Κέντρο Ελέγχου και Πρόληψης Νοσημάτων (ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ.) 

ο Πρόεδρος του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. Καθηγητής κ. Θεόφιλος 

Ρόζενμπεργκ, επισκέφθηκε το ιατρείο του Κέντρου Υποδοχής και 

Ταυτοποίησης (Κ.Υ.Τ.)  

Το πλήρες κείμενο του Δελτίου Τύπου του ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. έχει ως 

ακολούθως: 

«Το ιατρείο του Κέντρου Υποδοχής και Ταυτοποίησης (Κ.Υ.Τ.) 

Σάμου επισκέφθηκε στις 26 Φεβρουαρίου, ο Πρόεδρος του 

ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ., Αν. Καθ. Χειρουργικής κ. Θεόφιλος Ρόζενμπεργκ. 

Με τη μετάβασή του στη Σάμο, ο κ. Ρόζενμπεργκ, ολοκλήρωσε μια 

σειρά επισκέψεων στις αντίστοιχες δομές των νησιών του 

Ανατολικού Αιγαίου, οι οποίες υποστηρίζονται από εξειδικευμένο 

ιατρονοσηλευτικό προσωπικό, ψυχολόγους, κοινωνικούς 

λειτουργούς και διαπολιτισμικούς μεσολαβητές μέσω του 

ευρωπαϊκού προγράμματος Philos (Σχετικά με το πρόγραμμα 

Philos: https://philosgreece.eu/el/). 

Χάρη στην επί τόπου παρουσία του καθώς και στη συνομιλία που 

είχε με τη Διοικήτρια του Κ.Υ.Τ., κ. Μ. - Δ. Νιούτσικου, ο κ. Θ. 

Ρόζενμπεργκ είχε την ευκαιρία να διαμορφώσει ολοκληρωμένη 

αντίληψη για τις συνθήκες λειτουργίας τόσο του ιατρείου όσο και 

τη γενική κατάσταση που επικρατεί στο Κ.Υ.Τ. Σάμου. 

Ο κ. Θ. Ρόζενμπεργκ συνεχάρη τους εργαζόμενους, που 

υπερβάλλουν εαυτόν για τη σωστή εκτέλεση των καθηκόντων τους 

μέσα σε υποδομές που υπολείπονται κατά πολύ του ανεκτού. 

Ολοκληρώνοντας την επίσκεψή του στη Σάμο, ο Πρόεδρος του 

ΚΕ.ΕΛ.Π.ΝΟ. συναντήθηκε με τον αν. Διοικητή και Διευθυντή της 

Ιατρικής Υπηρεσίας του Γενικού Νοσοκομείου Σάμου “Αγιος 

Παντελεήμων” κ. Νικόλαο Κακλαμάνη. Κατά τη συνάντηση 

αναδείχθηκαν με σαφήνεια τα ζητήματα που απασχολούν το 

Νοσοκομείο κατά τη διαχείριση των προερχόμενων από το Κ.Υ.Τ. 

περιστατικών». 

 



 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 

 
 
 

 
 

 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 

ΠΡΙΜΙΤΙΒΙΣΜΟΣ, ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ ΚΑΙ ΥΓΕΙΑ  

ΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧΧ 
 

Ο πολιτισμός, εν αντιθέσει, στέκεται σε δύο οικονομικούς στύλους – την 

τεχνολογική καινοτομία και την αγορά. Η «τεχνολογία» εδώ περιλαμβάνει τα 

πάντα από το άροτρο μέχρι τον πυρηνικό αντιδραστήρα – όλα είναι μέσα για 

να εξάγουμε πιο αποτελεσματικά ενέργεια και πρώτες ύλες από τη φύση. Μα 

η αποτελεσματικότητα απαιτεί την απολυτοποίηση του χρόνου, και έτσι ο 

πολιτισμός φέρνει πάντα μαζί του μια προαπασχόληση του παρελθόντος και 

του μέλλοντος: φαινομενικά η τρέχουσα στιγμή σχεδόν εξαφανίζεται από την 

όψη μας. Η άνοδος της αποτελεσματικότητας πάνω από τις ανθρώπινες αξίες 

είναι η επιτομή του εργοστασίου – του αυτοματοποιημένου εργοταξίου – στο 

οποίο ο εργάτης γίνεται σχεδόν ένα εξάρτημα της μηχανής, ένας σκλάβος 

των ρολογιών και των μισθών. 

Η αγορά είναι ο τρόπος του πολιτισμού να εξισώνει ανόμοια πράγματα, 

μέσω μιας διαδικασίας συναλλαγής. Καθώς μεγαλώνουμε συνηθίζουμε να 

αξιολογούμε τα πάντα σύμφωνα με τα χρήματα, τείνουμε να χάσουμε την 

αίσθηση της μοναδικότητας των πραγμάτων. Πόσο, εξάλλου, αξίζει ένα ζώο, 

ή ένα βουνό, ή ένα κοκκινόκορμο δέντρο, ή μια ώρα ανθρώπινης ζωής; Η 

αγορά μας δίνει μια αριθμητική απάντηση βασισμένη στην έλλειψη και τη 

ζήτηση. Στο βαθμό που πιστεύουμε πως τέτοιες αξίες έχουν νόημα, ζούμε σε 

έναν κόσμο που είναι αποϊεροποιημένος και αναισθητοποιημένος, χωρίς 

καρδιά ή πνεύμα. 

Μπορούμε να πάρουμε μια ιδέα τρόπων για να ξεφύγουμε από το οικολογικά 

καταστροφικό, απονεκρωτικό οικονομικό κλουβί μας εξετάζοντας όχι μόνο 

τους πρωτόγονους τρόπους ζωής, αλλά και τις προτάσεις του οικονομολόγου 

E.F. Schumacher, τις εμπειρίες των ανθρώπων στις ουτοπικές κοινότητες, 

στις οποίες η τεχνολογία και το χρήμα είναι περιορισμένα, και τις ζωές των 

ατόμων που έχουν υιοθετήσει μια στάση εθελοντικής απλότητας. 

 

Κυβέρνηση: προς σύνθεση ή αποσύνθεση;  

 

Στις πιο πρωτόγονες ανθρώπινες κοινωνίες δεν υπήρχαν αρχηγοί, αφεντικά, 

πολιτική, νόμοι, έγκλημα ή φόροι. Υπάρχει συνήθως ελάχιστη κατανομή της 

εργασίας ανάμεσα σε άνδρες και γυναίκες, και όπου υπάρχει τέτοια 

κατανομή λαμβάνονται υπ’ όψη εξίσου – λιγότερο ή περισσότερο – οι 

συνεισφορές και των δύο φύλων. Πιθανόν ως αποτέλεσμα, πολλοί 

τροφοσυλλέκτες είναι σχετικά ειρηνικοί (ο ανθρωπολόγος Richard Lee 

βρήκε ότι οι Kung, πυγμαίοι της Νότιας Αφρικής, μισούν την πάλη και 

πιστεύουν ότι όποιος τσακωνόταν θα ήταν χαζός). 

Με τη γεωργία συνήθως έρχεται και η κατανομή της εργασίας, η αυξημένη 

σεξουαλική ανισότητα και η αρχή της κοινωνικής ιεραρχίας. Ιερείς, βασιλείς 

και οργανωμένοι, απρόσωποι πόλεμοι φαίνεται πως έρχονται όλα μαζί σε 

ένα πακέτο. Φαινομενικά, οι νόμοι και τα σύνορα ορίζουν τη δημιουργία του 

αναπτερωμένου κράτους. Το κράτος ως μια εστίαση του εξαναγκασμού και 

της βίας έφθασε στο αποκορύφωμά του κατά τον 19ο και 20ο αιώνα στον 

αποικισμό, το φασισμό και το σταλινισμό. Ακόμα και το δημοκρατικό 

βιομηχανικό κράτος λειτουργεί ουσιαστικά ως ένα όργανο αποικιστικής 

καταπίεσης και εγχώριου εξανδραποδισμού, μέσω των πολυεθνικών 

εταιρειών, δίνοντας στους κατοίκους του απλώς την επιλογή ανάμεσα σε 

επιλεγμένους επαγγελματίες γραφειοκράτες, που αντιπροσωπεύουν τα 

πολιτικά κόμματα, με ελάχιστα διαφοροποιούμενες προτάσεις για την 

ανάπτυξη της εξουσίας των εταιρειών. 

Ξεκινώντας με τον William Godwin στις αρχές του 19ου αιώνα, οι αναρχικοί 

κοινωνικοί φιλόσοφοι έχουν προσφέρει μια κριτική αντίστιξη στον 

αυξανόμενο ριζικό κρατισμό των περισσότερων πολιτισμένων πολιτικών 

αρχηγών του κόσμου. Η κεντρική ιδέα του αναρχισμού είναι ότι τα 

ανθρώπινα όντα είναι θεμελιωδώς κοινωνικά: όταν αφήνονται, τείνουν να 

συνεργάζονται για το αμοιβαίο τους όφελος. Πάντα θα υπάρχουν εξαιρέσεις, 

αλλά αυτές αντιμετωπίζονται ανεπίσημα και σε ξεχωριστή βάση. Πολλοί 

αναρχικοί επικαλούνται την αθηναϊκή πόλη, τους «τομείς» του Παρισιού κατά 

τη διάρκεια της Γαλλικής Επανάστασης, τις συναντήσεις της Νέας Αγγλίας 

του 18ου αιώνα, τις περίφημες συνελεύσεις στην Βαρκελώνη τα τέλη της 

δεκαετίας του 1930, και την γενική απεργία του Παρισιού το 1968, ως θετικά 

παραδείγματα της αναρχίας στην πράξη. Τονίζουν την πιθανότητα ενός 

είδους κοινωνικής οικολογίας, στην οποία επιτρέπεται να ανθίσει η ποικιλία 

και ο αυθορμητισμός στα ανθρώπινα ζητήματα και τη φύση.  

Καθώς οι κριτικοί συνεχίζουν να περιγράφουν τον αναρχισμό ως μια 

πρακτική αποτυχία, οι οργανωτικοί και συστημικοί θεωρητικοί Tom Peters και 

Peter Senge ευαγγελίζονται τη μετατροπή των ιεραρχικών, γραφειοκρατικών 

οργανώσεων σε πιο αποκεντρωμένες, αυτόνομες και αυθόρμητες. Αυτή η 

μετατροπή βρίσκεται υπό εξέλιξη – απ’ όλα τα μέρη – στις πολυεθνικές 

επιχειρήσεις που σχηματίζουν τη ραχοκοκκαλιά του βιομηχανικού πολιτισμού. 

 

Πολιτισμός και φύση 

 

Οι πολιτισμένοι άνθρωποι έχουν συνηθίσει σε μια ανθρωποκεντρική οπτική 

του κόσμου. Το ενδιαφέρον μας για το περιβάλλον είναι ωφελιμιστικό: έχει 

αξία επειδή προορίζεται για χρήση (ή για μελλοντική χρήση) από ανθρώπινα 

όντα – ακόμα και ως μέρος για κατασκήνωση και χαλάρωση. Οι πρωτόγονοι 

άνθρωποι, από την άλλη, έτειναν να βλέπουν τη φύση ως ουσιωδώς 

σημαντική. Σε πολλούς πολιτισμούς οι απαγορεύσεις αφορούσαν στην 

υπερθηρία ή στο κόψιμο των δέντρων. Οι ιθαγενείς της Αυστραλίας πίστευαν 

ότι ο πρωταρχικός τους σκοπός στο κοσμικό σχήμα των πραγμάτων ήταν να 

φροντίζουν τη γη, το οποίο σήμαινε να εκτελούν τελετές για την περιοδική 

ανανέωση των φυτικών και των ζωικών ειδών και του τοπίου του ίδιου. 

Η διαφορά στα αποτελέσματα ανάμεσα στην ανθρωποκεντρική και την 

οικοκεντρική κοσμοθεωρία είναι ανυπολόγιστη. Σήμερα, εμείς τα ανθρώπινα 

όντα – ενώ θεωρούμε τους εαυτούς μας ως το πιο έξυπνο είδος στον 

πλανήτη – είμαστε παγιδευμένοι στο πιο ηλίθιο εγχείρημα που θα 

μπορούσαμε να φαντασθούμε: στην καταστροφή του ίδιου του συστήματος 

φυσικής ζωής που μας στηρίζει. Αρκεί να αναφέρουμε εδώ ζητήματα όπως 

η τυπική μεταχείριση των ζώων μαζικής βιομηχανικής εκτροφής, την 

καταστροφή του εδάφους, η μόλυνση του αέρα και του νερού και η εξαφάνιση 

των άγριων ειδών, καθώς αυτοί οι τρόμοι είναι καλά καταγεγραμμένοι. 

Φαίνεται απίθανο αυτά να είχαν προκύψει άν δεν υπήρχε μια περιχαρακωμένη 

και όλο και βαθύτερη τάση σκέψης που διαχωρίζει την ανθρωπότητα από το 

φυσικό της πλαίσιο και αρνείται την έμφυτη αξία της μη ανθρώπινης φύσης. 

Η ρίζα και η μεγέθυνση αυτής της τάσης να μεταχειριζόμαστε τη φύση ως 

αντικείμενο ξεχωριστό από τους εαυτούς μας μπορεί να εντοπισθεί στη 

Νεολιθική επανάσταση, και μέσω ποικίλων σταδίων εντατικοποίησης και 

γιγάντωσης του πολιτισμού. Κάποιος μπορεί επίσης να εντοπίσει την 

αντίταξη της τάσης αυτής από τον πρωτογονισμό στους πρώιμους Ταοϊστές 

έως τους σημερινούς βαθείς οικολόγους, οικοφεμινιστές και υποστηρικτές 

της θεωρίας των βιοπεριοχών. 

 

Πώς παρηγορούμαστε για το χαμό της φύσης μας;  

 

Πώς αναπληρώνουμε το χαμό του πρωτόγονου τρόπου ζωής μας; Η 

ψυχοθεραπεία, η άσκηση και τα προγράμματα διαίτης, οι βιομηχανίες 

διακοπών και διασκέδασης, και τα προγράμματα κοινωνικής ευημερίας 

έχουν καταστεί αναγκαία για το πολιτισμένο, βιομηχανοποιημένο τρόπο 

ζωής μας. Το συσσωρευμένο κόστος αυτών των ανταμειπτικών προσπα-

θειών είναι ευρύ: στις πιο πολλές περιπτώσεις είναι μόνο καταπραϋντικά. 

Η ιατρική κοινότητα μας λέει τώρα ότι η σύγχρονη διατροφή μας με φτωχά σε 

ίνες, πλούσια σε λίπη επεξεργασμένα τρόφιμα, είναι καταστροφική για την 

υγεία μας. Αλλά ποιό ακριβώς είναι το κόστος – σε όρους νοσοκομειακών 

κλινών, χειρουργείων, πρώιμων θανάτων κ.τ.λ.; Μια σκληρή, αλλά 

συντηρητική εκτίμηση μιλάει για δεκάδες δισεκατομμυρίων δολαρίων το 

χρόνο μονάχα στη Βόρεια Αμερική. 

Στις προμετωπίδες των κινημάτων ευημερίας βρίσκονται οι υπερασπιστές 

των φυσικών τροφών, των προγραμμάτων άσκησης (συμπεριλαμβανομένης 

της πεζοπορίας και της κατασκήνωσης), της βοτανολογίας, και άλλων 

θεραπειών που στοχεύουν συγκεκριμένα στο να φέρουν τα υπερπολιτισμένα 

άτομα σε επαφή με την έμφυτη πηγή της υγείας μέσα στα ίδια τους τα 

πιεσμένα  και  καταπιεσμένα  σώματα.  

Οι σύγχρονες προσεγγίσεις της ψυχολογίας στοχεύουν στην ανάκτηση 

χαμένων δόσεων της πρωτόγονης ψυχής διαμέσου εργασίας με το «εσώτερο 

παιδί», μέσω του οποίου οι ενήλικοι παρηγορούνται για τις αποξενωμένες 

παιδικές τους ηλικίες· είτε με οπτικούς στόχους ανδρών ή γυναικών, μέσω 

των οποίων οι άνθρωποι αναζητούν την πρόσβαση στον «άγριο άνδρα» ή 

την «άγρια γυναίκα» μέσα τους. 

Ολες αυτές οι φυσικές, ψυχολογικές, ακόμα και πνευματικής φύσεως 

προσπάθειες είναι χρήσιμα αντίδοτα για τη στενοχώρια του πολιτισμού. 

Θα πρέπει να αναρωτηθούμε, ωστόσο, άν θα ήταν καλύτερο απλά να 

σταματήσουμε να δημιουργούμε τα προβλήματα που αυτά τα προγράμματα 

και οι θεραπείες σκοπεύουν να διορθώσουν. 

 

ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΡΡΗΣΕΙΣ 

 

Δεν είναι ο πολιτισμός απλά η αναπόφευκτη έκφραση της εξελικτικής 

επιταγής όπως αυτή μεταφράζεται μέσω της ανθρώπινης κοινωνίας; Δεν 

είναι ο πριμιτιβισμός γι’ αυτόν το λόγο οπισθοδρομικός; 

 

Εχουμε συνηθίσει να σκεφτόμαστε την ιστορία του δυτικού πολιτισμού ως 

μια αναπόφευκτη εξελικτική πρόοδο. Αλλά αυτό υπαγορεύει πως όλοι 
οι άνθρωποι του κόσμου που δεν ανέπτυξαν αυθόρμητα δικούς τους 

πολιτισμούς ήταν λιγότερο εξελιγμένοι από εμάς, ή απλά «πίσω». Δεν 

σκέφτονται έτσι όμως όλοι οι ανθρωπολόγοι που έχουν περάσει καιρό μαζί 

με τέτοιους ανθρώπους. Πράγματι, σύμφωνα με την πολιτισμική υλιστική 

σχολή σκέψης, αρθρωμένη κυρίως από τον Marvin Harris, η κοινωνική 

αλλαγή στην κατεύθυνση της τεχνολογικής καινοτομίας και της κοινωνικής 

διαστρωμάτωσης τροφοδοτούνται όχι τόσο από κάποια έμφυτη εξελικτική 

ανάγκη, όσο από κρίσεις που προκαλούνται από τον υπερπληθυσμό και τη 

στέρευση των πόρων. 

 

Δεν ήταν η πρωτόγονη ζωή απαίσια; Θα θέλαμε πραγματικά να 

επιστρέψουμε στο κυνήγι και στη συλλογή καρπών, ζώντας χωρίς τα 

σύγχρονα  προνόμια  και  ανέσεις; 

 

Η τοποθέτηση ενός αστικού ατόμου στη φύση χωρίς τα προνόμια και τις 

ανέσεις θα ήταν τόσο σκληρή όσο και η εγκατάλειψη ενός εξημερωμένου 

κατοικίδιου στο δρόμο. Ακόμα και εάν το ζώο επιβίωνε, θα ήταν αξιολύπητο. 

Και εμείς θα ήμασταν αξιολύπητοι επίσης, άν μας αποσπούσαν απότομα τα 

εφόδια του πολιτισμού μας. Παρ’ όλα αυτά, τα άγρια ξαδέρφια των 

υποθετικών ζώων συντροφιάς μας – είτε ενός παπαγάλου, είτε ενός κύνου ή 

ενός αιλουροειδούς – ζουν αρκετά χαρούμενα μακριά από τα σπίτια και το 

συσκευασμένο φαγητό για κατοικίδια και αντιστέκονται στις προσπάθειές 

μας να τα αιχμαλωτίσουμε και να τα εξημερώσουμε, όπως οι πρωτόγονοι 

άνθρωποι ζουν αρκετά χαρούμενα χωρίς τον πολιτισμό και συχνά 

αντιστέκονται στην επιβολή του. Ξεκάθαρα, τα ζώα (συμπεριλαμβανομένου 

και του ανθρώπου) μπορούν να υιοθετήσουν είτε άγριους είτε εξημερωμένους 

τρόπους ζωής με το πέρας διαφόρων γενεών, ενώ τα ενήλικα άτομα τείνουν 

να είναι λιγότερο ευπροσάρμοστα. Στα μάτια πολλών εκ των υπερασπιστών 

του, ο πριμιτιβισμός υπαγορεύει μια κατεύθυνση κοινωνικής αλλαγής μέσα 

στο χρόνο, ως αντιτιθέμενη σε μια άμεση, όλα-ή-τίποτα αλλαγή. Εμείς στο 

βιομηχανικό κόσμο έχουμε σταδιακά συνηθίσει σε ένα τρόπο ζωής που 

φαίνεται να μας οδηγεί σε ένα παγκόσμιο βιολογικό ολοκαύτωμα. Η ερώτηση 

είναι, οφείλουμε να επιλέξουμε την σταδιακή συνήθεια σε έναν άλλο τρόπο 

ζωής – έναν που θα συνδέει πιο επιτυχώς τους ανθρώπινους σκοπούς με τις 

οικολογικές επιταγές – ή να προσκολληθούμε στις τωρινές μας επιλογές 

μέχρι το πικρό τέλος; 

Προφανώς, δε μπορούμε να γυρίσουμε πίσω το ρολόι. Μα, είμαστε σε ένα 

σημείο στην ιστορία, που όχι μόνο μπορούμε, αλλά πρέπει να επιλέξουμε και 

να διαλέξουμε από τα υπάρχοντα και περασμένα στοιχεία του ανθρώπινου 

πολιτισμού για να βρούμε εκείνα που είναι περισσότερο ανθρώπινα και 

βιώσιμα. Καθώς η νέα κουλτούρα που θα δημιουργήσουμε από αυτό δεν θα 

αντιπροσωπεύει απλά μια άμεση επιστροφή στην συλλογή άγριας τροφής, 

θα μπορούσε να αναπληρώσει μεγάλο μέρος της ελευθερίας, της 

φυσικότητας και της ζωτικότητας που έχουμε ανταλλάξει για τα τεχνάσματα 

του πολιτισμού και θα μπορούσε να περιλαμβάνει νέες εκδόσεις 

πολιτισμικών μορφών με ρίζες στο απόμακρο παρελθόν της ανθρωπότητας. 

Δεν χρειάζεται να μιμηθούμε δουλοπρεπώς το παρελθόν: μπορούμε, 

αντίθετα, να εμπνευσθούμε από τα καλύτερα παραδείγματα της ανθρώπινης 

προσαρμογής, παλιάς και τωρινής. Αντί «επιστροφής», πρέπει να 

σκεφθούμε αυτήν τη διαδικασία ως «επιστροφή στο σωστό δρόμο». 

 

Δεν έχουμε αποκτήσει σημαντικές γνώσεις και ικανότητες μέσω του 

πολιτισμού; Δε θα ήταν χαζό και κοντόφθαλμο να απαρνηθούμε αυτές τις 

προόδους; 

 

Αν τα ανθρώπινα όντα είναι ως επί το πλείστον καλά, κοινωνικά και 

δημιουργικά από τη φύση τους, είναι αναπόφευκτο το γεγονός ότι πολλά από 

όσα έχουμε κάνει στη διαδικασία ανάπτυξης του πολιτισμού αξίζει να τα 

διατηρήσουμε, ακόμα κι άν η προσπάθεια ως όλον λοξοδρόμησε. Αλλά 

πώς αποφασίζουμε τί πρέπει να κρατήσουμε; Προφανώς, πρέπει να 

συμφωνήσουμε σε κάποια κριτήρια. Θα πρότεινα πως το πρώτο κριτήριό 

μας πρέπει να είναι η οικολογική βιωσιμότητα. Ποιές δραστηριότητες 

μπορούν να συνεχισθούν διαμέσου πολλών γενεών με ελάχιστο 

περιβαλλοντικό κόστος; Ενα δεύτερο κριτήριο ίσως να ήταν το τί είδους 

δραστηριότητες προωθούν – παρά υποβαθμίζουν – την ανθρώπινη 

αξιοπρέπεια  και  ελευθερία. 

 

Αν τα ανθρώπινα όντα είναι εκ φύσεως καλά, τότε γιατί κάναμε το λάθος να 

δημιουργήσουμε πολιτισμό; Αυτές οι δύο προτάσεις (τα ανθρώπινα όντα 

είναι καλά, ο πολιτισμός είναι κακός) δεν είναι αντιφατικές; 

 

Μόνο άν ληφθούν ως απόλυτες. Η ανθρώπινη φύση είναι εύπλαστη, οι 

ποιότητές της αλλάζουν κατά κάποιο τρόπο σύμφωνα με το φυσικό και 

κοινωνικό περιβάλλον. Επιπρόσθετα, η ανθρωπότητα δεν είναι ένα κλειστό 

σύστημα. Υπάρχουμε μέσα σ’ ένα φυσικό κόσμο που είναι, ως ολότητα, 

«καλός», μα είναι υποκείμενο σπάνιων καταστροφών. Ισως οι αρχικές 

φάσεις του πολιτισμού να ήταν η τραυματική αντίδραση της ανθρωπότητας 

στους φοβερούς παγκόσμιους κατακλυσμούς που συνόδευαν και 

ακολούθησαν το τέλος του Πλειστόκαινου. Η βασιλεία και ο πόλεμος μπορεί 

να προέκυψαν ως στρατηγικές επιβίωσης. Τότε, ίσως ο ίδιος ο πολιτισμός να 

έγινε ένας μηχανισμός για τον επανατραυματισμό κάθε νέας γενιάς, 

διατηρώντας και αναπαράγοντας έτσι την ίδια την ψυχοκοινωνική του βάση. 

 

Ποιές πρακτικές προτάσεις για το μέλλον πηγάζουν από τον πριμιτιβισμό; 

Δεν μπορούμε να επαναστραφούμε όλοι στη συλλογή και στο κυνήγι σήμερα 

επειδή είμαστε απλά πάρα πολλοί. Μπορεί ο πριμιτιβισμός να προσφέρει 

ένα πρακτικό σχέδιο για να ζήσουμε; 

 

Καμία φιλοσοφία ή «-ισμός» δεν είναι μια μαγική φόρμουλα για τη λύση 

όλων των ανθρώπινων προβλημάτων. Ο πριμιτιβισμός δεν προσφέρει 

εύκολες απαντήσεις, μα προτείνει μια εναλλακτική κατεύθυνση ή σύνολο 

αξιών. Για πολλούς αιώνες, ο πολιτισμός ταξιδεύει προς την κατεύθυνση της 

τεχνητότητας, του ελέγχου και της κυριαρχίας. Ο πριμιτιβισμός μας λέει 

ότι υπάρχει ένα έμφυτο όριο στη συνεχή μας κίνησης προς αυτή την 

κατεύθυνση, και ότι σε κάποιο σημείο πρέπει να αρχίσουμε να επιλέγουμε 

την επαναφορά μας στη φύση. Ο στόχος μιας πριμιτιβιστικής κριτικής του 

πολιτισμού δεν είναι απαραίτητα να επιμείνει σε μια απόλυτη απόρριψη 

κάθε πτυχής της σύγχρονης ζωής, μα να βοηθήσει στη διαφώτιση θεμάτων, 

έτσι  ώστε  να  μπορούμε  να  καταλάβουμε  καλύτερα  τις  ανταλλαγές 

που κάνουμε τώρα, να βαθύνει τη διαδικασία του επανασυμβιβασμού 

των κερδών μας και της φύσης – και συνεπώς να συμβάλλει στον 

επαναπροσδιορισμό των κοινωνικών συμβολαίων της κοινωνίας μας. 

 

ΚΑΠΟΙΕΣ ΚΑΤΑΛΗΚΤΙΚΕΣ ΣΚΕΨΕΙΣ 

 

Σε κάθε συζήτηση για τον πριμιτιβισμό πρέπει να έχουμε στο νου μας το 

«καλό» πρόσωπο του πολιτισμού – αυτό που χαρακτηρίζεται, σύμφωνα με 

τα λόγια του Λούις Μάμφορντ, από «...την εφεύρεση και τη διατήρηση των 

καταγεγραμμένων αρχείων, τη μεγέθυνση των οπτικών και μουσικών 

τεχνών, την προσπάθεια διεύρυνσης του κύκλου τηλεπικοινωνίας και 

οικονομικής επικοινωνίας πολύ πιο πέρα από το εύρος της όποιας τοπικής 

κοινότητας· τελικά, τον σκοπό να γίνουν προσιτές σε όλους (τους ανθρώπους) 

οι ανακαλύψεις και οι εφευρέσεις και οι δημιουργίες, οι δουλειές της τέχνης 

και της σκέψης, οι αξίες και οι σκοποί που κάθε μεμονωμένη ομάδα έχει 

ανακαλύψει». 

Ο πολιτισμός δεν φέρνει μόνο προνόμια, αλλά επίσης την ευκαιρία να 
σκεφθείς όπως σκέφθηκε ο Πλάτωνας ή ο Θορώ, να ταξιδέψεις σε μακρινά 
μέρη και να ζήσεις υπό την προστασία ενός νομικού συστήματος που 
εγγυάται συγκεκριμένα δικαιώματα. Πώς θα μπορούσαμε να αρνηθούμε την 
αξία αυτών των πραγμάτων; Φυσικά, θα θέλαμε να τα έχουμε όλα: θα θέλαμε 
να διατηρήσουμε τα κεκτημένα οφέλη του πολιτισμού περιορίζοντας την 
καταστροφικότητά του. Μα δεν έχουμε βρει ακόμα ένα τρόπο να το κάνουμε. 
Και δεν πρόκειται να το βρούμε ενώ αρνούμαστε αυτά που έχουμε αφήσει 
πίσω μας και τις επιπτώσεις από όσα κάνουμε τώρα. Παρόλο που προτρέπω 
να είμαστε κριτικοί απέναντι στον πολιτισμό, δεν προτείνω πως είμαστε σε 
θέση τώρα να του αποδώσουμε μια τελική κρίση. Είναι ολότελα πιθανό πως 
στεκόμαστε στο κατώφλι μιας πολιτισμικής μετάλλαξης προς έναν τρόπο 
ζωής, που θα χαρακτηρίζεται από σχετικά υψηλότερο βαθμό ευχαρίστησης, 
δημιουργικότητας, δικαιοσύνης και βιωσιμότητας σε σχέση με όσα 
ίσχυαν  σε  κάποια  ανθρώπινη  κοινωνία  έως  τώρα.  Αν  είμαστε  σε  θέση 
να ακολουθήσουμε αυτήν τη μετάλλαξη μέχρι το πέρας της, και άν 
αποκαλέσουμε το αποτέλεσμα της «πολιτισμό», τότε σίγουρα θα 
μπορούμε  να  ανακηρύξουμε  τον  πολιτισμό  ως  μια  πασιφανή  επιτυχία.* Τ ο  

κε ί μ ε νο  α πο τ ε λεί  μ ετ ά φρ α ση  α πό  τ η ν ι στ ο σε λίδ α  p r imit iv is m. co m ά ρ θ ρ ο υ  τ ο υ R. Heinberg με τίτλο «The Primitivist Critique Of Civilization», που 
αναρτήθηκε το 1995. 
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Αρθρο στο γερμανικό περιοδικό Der Spiegel αναφέρεται στο 

έργο που επιτελεί ο Ιατροδικαστής του Πανεπιστημιακού 

Γενικού Νοσοκομείου Αλεξανδρούπολης (Π.Γ.Ν.Α.) κ. Παύλος 

Παυλίδης, Επίκουρος Καθηγητής του Τμήματος Ιατρικής του 

Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου Θράκης, για την αναγνώριση των 

πτωμάτων προσφύγων που ανασύρονται από τα παγωμένα 

νερά του Εβρου. Σχετική ανάρτηση της Δημοσιογράφου κ. 

Δήμητρας Κυρανούδη στην ιστοσελίδα της Deutsche Welle 

(http://www.dw.com/el/έβρος-το-ποτάμι-των-νεκρών/a-42808616) 

αναφέρει: 

Ενα διαφορετικό ρεπορτάζ από τον Εβρο, όπου ολοένα 

περισσότεροι πρόσφυγες χάνουν τη ζωή τους στην 

προσπάθειά τους να φθάσουν στην Ευρώπη, διαβάζουμε στο 

νέο τεύχος του περιοδικού Der Spiegel.  

To ρεπορτάζ εστιάζει στην περίπτωση ενός 47χρονου έλληνα 

Ιατροδικαστή, του κ. Παύλου Παυλίδη από το Πανεπιστημιακό 

Γενικό Νοσοκομείο της Αλεξανδρούπολης, ο οποίος έχει 

αναλάβει το δύσκολο έργο της αναγνώρισης των πτωμάτων 

προσφύγων που ανασύρονται από τα παγωμένα νερά του 

Εβρου.  

Σε αυτό το φαινομενικά ακίνδυνο ποτάμι, σημειώνει το Spiegel, 

συνεχίζουν να πεθαίνουν άνθρωποι.  

Πρόκειται για τη «σκοτεινή πλευρά της συμφωνίας 

Ευρωπαϊκής Ενωσης - Toυρκίας» και για «εικόνες που θα 

προτιμούσε να μην βλέπει». 

Οι εικόνες είναι σκληρές ακόμη και για έναν έμπειρο 

Ιατροδικαστή, όπως ο κ. Παύλος Παυλίδης. Σύμφωνα με το 

ρεπορτάζ από το 2000 έχουν περισυλλεγεί 362 πτώματα από 

το ποτάμι, ενώ μόλις το ένα τρίτο έχει αναγνωρισθεί. Ο 

αριθμός των πτωμάτων στην πραγματικότητα πρέπει να είναι 

πολύ υψηλότερος, γράφει το περιοδικό. «Τα πτώματα 

βρίσκονται σε τέτοια κατάσταση που συχνά για να 

αναγνωρίσουμε το φύλο πρέπει να εξετάσουμε αν υπάρχει 

μήτρα ή προστάτης», αναφέρει ο κ. Παύλος Παυλίδης. Για τον 

Ιατροδικαστή το πιο σκληρό είναι ότι συχνά δεν μπορεί τα 

ταυτοποιήσει τα πτώματα, ώστε στη συνέχεια να εντοπισθούν 

από τους συγγενείς τους.  

«Το βρίσκω εξοργιστικό. Αξίζουν τον σεβασμό μας και μια 

αξιοπρεπή κηδεία. Κι εμείς οφείλουμε να δώσουμε στους 

συγγενείς τους τα στοιχεία τους», αναφέρει ο κ. Παυλίδης. Το 

Spiegel σημειώνει μάλιστα, ότι ποτέ άλλοτε δεν έχουν 

αποπειραθεί να περάσουν τα ελληνοτουρκικά σύνορα τόσοι 

πρόσφυγες όσοι τους τελευταίους μήνες. Αυτό έχει να κάνει με 

το γεγονός, ότι όσοι αιτούντες άσυλο φθάνουν στα νησιά, 

πρέπει να μείνουν εκεί επί μακρόν κάτω από άθλιες συνθήκες. 

Οσοι όμως φθάνουν μέσω Εβρου, φιλοξενούνται στους 

καταυλισμούς της ενδοχώρας, όπου οι συνθήκες είναι 

καλύτερες. 

Στο γραφείο του κ. Παύλου Παυλίδη, οι φωτογραφίες των 

πτωμάτων που ανασύρονται από το ποτάμι είναι 

σοκαριστικές.  

«Πριν αναλάβει το πόστο, τα πτώματα προσφύγων θάβονταν 

απευθείας. Τώρα πλέον ο ίδιος κάνει κάθε φορά αυτοψία και 

προσπαθεί να ταυτοποιήσει το γενετικό υλικό. Αυτές τις 

πληροφορίες στέλνει στην Αστυνομία και τον Ερυθρό Σταυρό. 

Κάθε πτώμα παίρνει ένα νούμερο. Ολες οι πληροφορίες, 

φωτογραφίες και προσωπικά αντικείμενα καταγράφονται. 

Κινητά, γούρια, επιστολές, δακτυλίδια, ρολόγια, συνήθως λίγα 

πράγματα, αλλά συχνά δίνουν τη μόνη δυνατότητα να 

αναγνωρισθεί κάποιος», γράφει το Spiegel.  

Πρόσφατα, έτσι, ένας νεαρός Σύρος ήρθε στον Εβρο και 

αναζήτησε τα ίχνη της μητέρας και του αδερφού του. Βρήκε 

μόνο το πτώμα της μητέρας του με τη βοήθεια του  

Ιατροδικαστή. «Αυτή είναι για μένα η ανταμοιβή. Να ξέρω ότι 

μπορεί μερικές φορές να παραδώσω τους νεκρούς στους 

συγγενείς τους», ανέφερε ο κ. Π. Παυλίδης. 
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KΑΙ ΑΝ Η ΕΥΑ ΔΕΝ ΔΑΓΚΩΝΕ ΤΟ ΜΗΛΟ; 
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«Η ξεσκεπασμένη ψευτιά είναι το ίδιο σπουδαία απόκτηση για το καλό της ανθρωπότητας, 

όπως και η πανηγυρική αλήθεια».  

Λέων Τολστόι 
 

Ηταν μια ηλιόλουστη μέρα στον κήπο της Εδέμ. Οι αχτίδες του ήλιου χάιδευαν τη γη, τα νερά των 

πηγών μουρμούριζαν το δικό τους τραγούδι. Το αεράκι φυσούσε ελαφρά. Από παντού 

ακούγονταν κελαηδήματα πουλιών και μέσα στο παραδεισένιο αυτό τοπίο σαν παραφωνία, ο 

όφις πασχίζει να πείσει την Εύα πως τρώγοντας το μήλο θα μπορούσε και αυτή και ο Αδάμ να 

γίνουν παντοδύναμοι. Ο όφις συνειδητά είχε σκοπό να παραπλανήσει την Εύα αλλοιώνοντας 

την πραγματικότητα. Ο ίδιος γνώριζε πως ήταν ψεύτης, το ψεύδος του δηλαδή ήταν συνειδητό 

και κρίνοντας εκ του αποτελέσματος τα κατάφερε μια χαρά. Ετσι η ιστορία του ανθρώπινου 

γένους άρχισε μ’ ένα ψέμα.  

Το ψέμα όμως δεν έχει μόνο αυτήν την μορφή της εσκεμμένης ανειλικρίνειας. Οταν δεν βρίσκεσαι 

να ζεις ηλιόλουστες μέρες στον κήπο της Εδέμ, όταν οι καταστάσεις που βιώνουμε είναι 

δύσκολες, όταν η πραγματικότητα είναι σκληρή, ο εγκέφαλός μας επιλέγει να εξαπατά τον εαυτό 

του για να αντέξει. Αλλοιώνει την καθημερινότητα και τον τρόπο που βιώνουμε τη ζωή, 

απωθώντας τις πικρές μας αναμνήσεις και δημιουργώντας το γνωστό από τον Ιψεν ζωτικό 

ψεύδος για να μειώσει με τον τρόπο αυτόν το άγχος, τον φόβο και την ανασφάλεια. Κάπως έτσι 

με το ζωτικό ψεύδος καθησυχάζουμε τους εαυτούς μας για να ξεφύγουμε από την οδυνηρή 

πραγματικότητα. Την στιγμή όμως (όπως συμβαίνει στην Ελλάδα της κρίσης) που το ζωτικό 

ψεύδος ξεπερνά το επίπεδο του ατόμου, μπαίνει στην κοινωνική, οικονομική και πολιτική ζωή της 

χώρας, επηρεάζοντας την κρίση, την παρατηρητικότητα και τις επιλογές μας. 

Το ψέμα, η ψευδαίσθηση, οι αυταπάτες είναι τα υλικά που κτίζουν το οικοδόμημα του ζωτικού 

ψεύδους και η καλύτερη “αγορά” να τα προμηθευθείς δεν είναι άλλη από τον λαϊκισμό. Σε αυτήν 

την “αγορά” έχεις να επιλέξεις ανάμεσα στον ηγέτη που φέρεται ως ο διαμεσολαβητής για την 

επιστροφή της εξουσίας στα χέρια του λαού, ανάμεσα σε ψευτοδιλήμματα, όπως ποιοί θέλουν το 

καλό μας και ποιοί το κακό μας, ανάμεσα σε καταγγελίες που σχεδόν πάντα διαστρεβλώνουν την 

πραγματικότητα και στην ψευδαίσθηση ότι βρήκες αυτόν που κατανοεί τις ανάγκες σου, που 

μιλάει εξ ονόματος του λαού και που θα σε οδηγήσει στο παραδεισένιο τοπίο του κήπου της 

Εδέμ και να δημιουργήσεις το ζωτικό σου ψεύδος. Μπορείς ακόμα να επιλέξεις να τα 

“αγοράσεις” όλα αυτά μαζί άν η πραγματικότητα που βιώνεις είναι πολύ δύσκολη, όπως τώρα με 

την κρίση, άν αισθάνεσαι αδικημένος σε σχέση με μια ομάδα ελίτ, που νιώθεις πως ευνοείται. 

Οταν αισθάνεσαι πως δεν παίρνεις μέρος στα πολιτικά δρώμενα και πως όλα γίνονται εις βάρος 

σου ή όταν σε πείθει η θεωρία ότι είμαστε όλοι αβοήθητα θύματα μιας κατ’ ουσίαν συνωμοσίας 

και ποτέ τίποτα δεν θα αλλάξει. 

Είναι γενικά παραδεκτό πως βιώνουμε ένα πανάρχαιο ζωτικό ψεύδος, αυτό της μετάθεσης του 

βάρους, όπου τις ευθύνες για τις δύσκολες αποφάσεις τις έχει πάντα κάποιος άλλος. Δεν 

αναλάβαμε ποτέ ευθύνη για τις επιλογές μας στις εκλογές, ούτε για την έλλειψη ορθολογικής 

σκέψης και δυστυχώς δεν προβληματιζόμαστε καν για το πώς θα καταφέρουμε να αναλάβουμε 

τις ευθύνες που μας αναλογούν στο άμεσο μέλλον. Η τακτική δημιουργίας αποδιοπομπαίων 

τράγων αντανακλά ξεκάθαρα την αυτοεξαπάτηση μας. Ακόμα και η κριτική που επιχειρούμε να 

ασκήσουμε στον πολιτικό κόσμο δεν είναι ψεύτικη και υποκριτική; Κρίνουμε λες και πρόκειται 

για κάποιους ξένους που κάποιοι μας τους έφεραν από κάπου αλλούν χωρίς εμείς να έχουμε 

καμία ανάμιξη – δες εκλογές! Μήπως αυτό δεν είναι ένα μεγάλο ζωτικό ψεύδος; 

Οταν ο πωλητής - ηγέτης είναι καλός, είναι εντυπωσιακό το πώς ο λαϊκισμός που παράγει 

μπορεί να κινητοποιήσει τα πλήθη (το ζήσαμε άλλωστε τρεις φορές) και όταν τα υλικά και η 

μαγιά είναι τα “κατάλληλα” (π.χ. ένας λαός χωρίς διάθεση για βελτίωση και αίσθημα 

προσωπικής ευθύνης) είναι εντυπωσιακό το πώς οδηγεί σε εκλογικές επιτυχίες στηριζόμενος 

απλά στην ανάγκη μας να παραποιήσουμε την πραγματικότητα και να ζήσουμε στο ζωτικό μας 

ψεύδος. Αλλά και ως πολιτική έχει δοκιμασθεί και η ιστορία απέδειξε πως η αποτυχία του 

λαϊκισμού οδηγεί στην καταδίκη της κυβέρνησης -  παράταξης, ενώ η επιτυχία του οδηγεί στην 

πτώχευση της χώρας (αρκεί μια ματιά στη νεότερη ιστορία της Ελλάδας). Ο λαϊκισμός λοιπόν 

αποδεικνύεται ο πλέον επικίνδυνος αντίπαλος της δημοκρατίας, το ζωτικό ψεύδος είναι 

υποστηρικτής του λαϊκισμού και τα δυο μαζί είναι εχθροί της ορθολογικής σκέψης. 

Πρέπει να καταλάβουμε πως εμείς θα ΤΗΝ ζήσουμε την κρίση και εμείς θα αγωνισθούμε να ΤΗΝ 

αλλάξουμε. Αναρωτηθείτε τί θα γινόταν άν η Εύα δεν δάγκωνε το μήλο. Αρκετά μας νανούρισαν 

με παραμύθια, αρκετές δικαιολογίες βρήκαμε να φουντώσουμε το ζωτικό μας ψεύδος. Και άν η 

ιστορία άρχισε με ένα ψέμα και παραμυθιάστηκε με το ζωτικό ψεύδος, ας την επανεκκινήσουμε 

με μια “συμφωνία αλήθειας”.  
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